
S letošním podzimem náměstí U Orionky díky nám opravdu ožilo! Nejsme žádní náfukové, jenom hrdí sedmáci ZŠ Poznávání! 😊 Vysadili jsme totiž pětici keřů,
vyseli luční kvítí a završili své roční snažení v rámci projektu Město do kapsy, pod záštitou Ekocentra Koniklec a s podporou  MČ Praha 10.

Během roku jsme na Orionce a v okolí naší školy (i v sadech Svatopluka Čecha) prováděli měření a zkoumali
mikroklima. Několika aktivitami v interiéru i v terénu jsme zmapovali stav místa z hlediska vody, zeleně, ovzduší.
Nebyli jsme ale první z naší školy, kteří se na Orionku takto zaměřili. Svým snažením z loňského školního roku
jsme navázali na práci o rok starších spolužáků, letošních osmáků. Ti se budou podílet i na samotném završení
adaptačních opatření v této lokalitě – konkrétně na výsadbě trvalkových záhonů a jejich výsledné podobě. 

Jak to celé začalo? 

Ve školním roce 2022/23 si týmy 6. ročníku ZŠ Poznávání zvolily jako problematickou lokalitu kolem
náměstí U Orionky. Ve svých návrzích adaptačních opatření se zaměřily na oblast vody – na zmírnění
sucha, zadržení vody, ale i celkové pozvednutí lokality (1). Nejeden občan se u nich zastavil a kvitoval náš
zájem o úpravu náměstí, které přeci jen nepůsobí moc vlídně. Padaly rovněž návrhy, že právě výsadbou dalších
stromů v parčíku či prodloužením stromořadí podél Korunní ulice, by se mohlo docílit zlepšení. Na Orionce je sice
vidět travnatou plochu, ale v období letních veder a sucha vypadá spíše jako step. Navíc ani další použité typy
povrchů nejsou schopné zadržet dostatek vody v krajině. Děti poznaly, že více vzrostlé zeleně poskytuje nejenom
příjemný stín, ale také ochlazuje okolní vzduch a rovněž by zlepšilo zadržování vody v místě. Nechyběly ani
návrhy k vybudování jezírka nebo retenční nádrže, které byly také předloženy paní Zuzaně Novákové,
koordinátorce údržby městské zeleně v městské části P10. Po zvážení aktuálních možností (jak finančních,
tak i technických) podpořila MČ P10 výsadbu a tím i primární záměr našich spolužáků, a sice dostat víc vody na
Orionku. My, z druhého běhu projektu, jsme se zaměřili na zlepšení zeleně, a tak nepřímo navázali i na své
starší spolužáky (2). 

Dvě strany jedné mince

Díky projektu jsme totiž dospěli k poznání, že výsadba
zeleně (navíc vhodně zvolené) a sucho v krajině jsou dvě
strany téže mince. Ve finále se tak realizace našich
adaptačních opatření zaměřila na výsadbu keřů, trvalkových
záhonů, podpůrných bylin i lučních květin v ne moc vitálních
částech trávníku. Navíc tento návrh sebou nese podporu
biodiverzity a zpříjemnění života lidem čekajícím na MHD,
ale také pomoc místním drobným živočichům. Své návrhy
jsme konzultovali s odborníkem, zahradníkem a také
ekologem Michalem Plundrou. Ten nám poskytl odborné
vedení i při samotné akci v terénu (3).

A konečně realizace!

7. a 21.listopadu 2024 proběhla první etapa realizace námi navržených adaptačních opatření v lokalitě
Orionka. Každý hrdě přiložil ruku k dílu – jeden z týmů zakreslil půdorys a plán výsadby (4-7), další se chopili
výkopu, výsevu a pustili do řezání a montáže ochranných kůlů pro keře (8-14). Část třídy přišla i s prvním
návrhem trvalkového záhonu (propojeným s historií místa), který bude vysazen na jaře 2025. 

Konec prací na Orionce?

Ale ani to nemusí být konec prací na Orionce!😊
Projekt se již propsal do běžné výuky naší
školy. V  tomto školním roce 2024/25 v něm
pokračují další šesťáci. Uvidíme, zda i jim bude
dávat smysl pokračovat ve zlepšování
mikroklimatu na náměstí U Orionky anebo se
rozhodnou pro jiné místo. Necháme se překvapit!
Ať už to dopadne jakkoliv, o toto místo hodláme  
dál pečovat. Děti se totiž v projektu učí
nejenom být aktivními občany a hybateli
zlepšení životního prostředí ve svém okolí. Učí
se také dalšímu, neméně důležitému
poznatku – nestačí jen tvořit a budovat, je
potřeba rovněž pečovat. 

Víc zeleně pro Orionku! 

ANEB ZLEPŠUJEME MIKROKLIMA V OKOLÍ ŠKOLY
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